
 

سی تی اسکن درختان ولیعصر
معاون خدمات شهری شهرداری منطقه یک تهران از 
کاری ۱۰۰ اصله درخت در خیابان ولیعصر حدفاصل پارک  وا
وی تا میدان تجریش خبر داد و گفت: توموگرافی درختان 
این محور نیز نشان داده است که ۵ درصد از درختان نیازمند 

درمان هستند. 
احسان صفایی در گفت وگو با ایسنا، در مورد کاشت درختان 
جدید چنار در خیابان ولیعصر با اشاره به اسکن درختان 
ولیعصر در محدوده منطقه یک پایتخت، افزود: از یکسال و 
کوستیکی از مقاطع  نیم اخیر پروژه توموگرافی)تصویربرداری آ
»سی تی اسکن« چوب و درخت( درختان ولیعصر انجام شده 
و دفترچه های راهنمای هر درخت مشخص و درختان داخل 
دفترچه شماره گذاری شدند و نسخه وضعیت نگهداری هر 
درخت توسط کلینیک گل و گیاه منطقه مشخص شده است. 
وی با بیان اینکه از حدود ۲۵۰۰ درخت چنار در خیابان 
ولیعصر در محدوده پارک وی تا میدان تجریش کمتر از ۵ 
درصد دچار مشکل هستند که تحت درمان و تیمار هستند و 
نمی گذاریم به مرز خشک شدن برسد، اظهار کرد: در سنوات 
گذشته یک تعدادی از درختان بنا به دلایل مختلف حتی 
که به دلیل  به صورت عمدی خشک شدند و مدتها بود 
حساسیت ها، درختان خیابان ولیعصر همان گونه خشک و 
بدون شاخ و برگ در این محور باقی مانده بودند، در حالی 
که موجب  که ادامه این وضعیت آسیب زا بوده است؛ چرا
حادثه برای شهروندان به خصوص در فصل های بهار و پاییز 
که بادهای شدید فصلی داریم، می شود و ممکن است دچار 
سقوط آنها بر فرد یا خودرو شوند. همچنین این درخت های 
خشک به مرکز و کلونی آفت بدل می شوند و آفت ها به درختان 
مجاور هم سرایت می کنند و میزان درگیری درختان را تشدید 
می کند.  صفایی با بیان اینکه مجوزهای لازم از کمیسیون 
کاری مجدد این درختان خشک  ماده ۷ برای حذف و وا
اخذ شد و بر اساس دستورالعمل های سازمان بوستان ها 
درخت های  خیابان،  از  صیانت  کمیته  استانداردهای  و 
مناسب تهیه شده و بر همین اساس حذف درختان خشک 
کاری درختان جدید ظرف مدت ۲۴ ساعت در دستور کار  و وا
منطقه است، افزود: برهمین اساس در ابتدا درخت خشک 
رفع خطر شده و بعد کنده کشی می شود و بعد از آن بر اساس 
استانداردها چاله مناسب حفر می شود و با کود ارگانیک که 
طبق دستورالعمل سازمان بوستان ها است درخت جدید با 

کاری می شود.  بن بالای ۵۰، وا
وی با بیان اینکه بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، 
تا پایان سال ۱۰۰ اصله درخت کاشته خواهد شد که البته 
تنها ۶۰ الی ۷۰ درخت در این محور خشک شدند و ما بیشتر 
کاری می شود،  درخت می کاریم و حدود ۱۰۰ درخت چنار وا
کید کرد: با برنامه ریزی صورت گرفته درختان این محدوده  تأ
با روش خاص تیمار می شوند و اجازه نمی دهیم به درختان 
خشک این محور اضافه شود البته دقت داشته باشید که بعد 
از مدتی عمر درختان تمام می شود و به اجبار باید به حذف 
درخت اقدام شود؛ اما نباید اجازه داد که درخت بر اثر آفت از 

پای در بیاید. 
معاون خدمات شهری شهرداری منطقه یک تهران در مورد 
سرانجام پرونده خشک کردن عمدی تعدادی از درختان 
ولیعصر مقابل یک ملک تجاری با بیان اینکه بر اساس رأی 
کمیسیون ماده ۷، توسط مالک این ملک تجاری ۱۳ درخت 
خشک شده که مبلغ جریمه پرداخت نشده است؛ اما مبلغ 
جریمه به روز شد و به حدود ۱۷۰ میلیارد تومان رسید، افزود: 
همچنین با گذاشتن نیوجرسی، بهره برداری از ملک را متوقف 
کرده و از سویی دیگر ملک فریز شده و امکان نقل و انتقال 
کار برای ملک صادر  مجموعه نیست، ضمن اینکه پایان 
نشده و از آنجا که می خواستیم دیگر در این محور درخت 
کاری درختان مقابل این ساختمان  خشک نداشته باشیم؛ وا
با اولویت انجام شده و به ازای ۱۳ درختی که خشک کردند، 
کاری کردیم که البته هزینه  ۱۹ درخت را در مقابل این ملک وا

کاشت درخت را باید مالک ملک تجاری پرداخت کند. 

میدان میوه و تره بار
میدان میوه وتره بار مرکزی که در حاشیه آزادگان قرار دارد، از 
نظر بهداشتی شرایط چندان مناسبی ندارد و هر کس به این 
مجموعه وارد می شود، در همان نگاه اول می تواند به این 
موضوع پی ببرد. این مساله مشکلات زیادی را برای افرادی 
که برای خرید به این میادین می آیند ایجاد کرده است. از 
مسئولان شهرداری منطقه و سازمان میادین میوه  و  تره بار 
تقاضای رسیدگی به این منطقه را داریم و انتظار داریم نظارت 

بیشتری بر مسائل بهداشتی داشته باشند. 
یک شهروند از تهران

جوابیه مترو
عنوان  با  ماه  اسفند   ۶ تاریخ  در  مطلبی  ج  در پیرو 
»دستفروش های مترو« به استحضار می رساند: کاملا حق با 
گن های  ایشان است و حضور فراوان افراد دستفروش در وا
کار روزانه  مترو، منجر به سلب آرامش مسافران خسته از 
می شود و باید چاره ای اندیشید. شرکت بهره برداری مترو در 
راستای رسالت خود در جهت تامین امنیت و آرامش مسافران 
، اقدام به پخش پیام های بازدارنده از  محترم در طول سفر
طریق پیج ایستگاه ها و پخش فیلم های آموزشی مضرات 
خرید از دستفروشان در مانیتورهای داخل ایستگاه ها و 
قطارها و نصب بنرهای آموزش شهروندی در ایستگاه ها نموده 
است. این شرکت با تمام امکانات در مورد پیشگیری از حضور 
دستفروشان و کودکان کار و حل این مشکل اقدام کرده، ولی 
نیازمند همکاری و همراهی همه مسافران گرانقدر و فهیم و 
کز فرهنگی و اجتماعی و  همچنین فرهنگ سازی توسط مرا
ارباب جراید و سایر رسانه های جمعی است و اقدامات این 
شرکت به تنهایی نمی تواند مانع از ساماندهی و فعالیت این 

افراد باشد. 
شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه

آرمان ملی _ شفق محمدحسینی: حتما دهه شصتی ها 
به یاد دارند، که زنگ هنر در مدارس چندان جدی گرفته 
نمی شد و برخی اوقات هم پیش می آمد که اصلا معلم هنر 
گر دانش آموزی به هنر علاقه  نداشتیم. حالا دیگر بماند که ا
نشان می داد، با نگاه چپ چپ خانواده و اطرافیان مواجه 
می شد، که همه معتقد بودند بچه هایی که زیاد درس خوان 
نیستند، دنبال هنر می روند و مادربزرگ ها نیز همه سعی شان 
را می کردند، تا بچه های طرفدار هنر را از این رشته دور کنند. 
یادم نمی رود که تا فردی به هر هنری علاقه مند بود، یا مثلا 
کلاس یکی از رشته های هنری را می رفت، همه با ناامیدی 
؟ مادربزرگم  سری تکان می دادند که هنرم شد رشته؟ شد کار
که مدام می گفت: هنرمندا همشون فقیرن! دنبال هنر نرید. 
فقط حسابداری بخونید! تا می توانست گوش نوه هایش را از 
این حرف ها پر کرد، هرچند هیچ کدامشان به حرف هایش 
گوش ندادند و هیچ کس به دنبال حسابداری نرفت، به جایش 
تا دلتان بخواهد نوه هنرمند پیدا کرد! نوه های کوچک تر 
که می خواستند سربه سرش بگذارند، می رفتند و می گفتند 
مامانجون، ما میخوایم نقاشی بخونیم. مادربزرگ هم با غیظ 

نگاهی به آنها می انداخت و می گفت فقط حسابداری!
یادم می آید من و دخترخاله ام، پیش از انتخاب رشته و 
شروع دوره دبیرستان، علاقه مند به هنر بودیم و نزد یکی 
گر نامش را بگویم همه  از نویسندگان معروفی رفتیم، که ا
می شناسیدش، اما ترجیح می دهم نگویم. این نویسنده 
هم همه تلاشش را کرد تا ما را منصرف کند و تشویق شویم 
به خواندن رشته ریاضی. هرچند من هنوز هم پشیمانم 
که چرا رشته مورد علاقه ام را دنبال نکردم و در نهایت هم، 
رشته دانشگاهی ام هیچ ربطی به ریاضی نداشت. دبیرستان 
را با دروس خشک ریاضی به پایان رساندم. این تعداد 
دانش آموزان کم نبوده و نیستند. دانش آموزانی که به دلیل 
اجبار خانواده تن به انتخاب رشته هایی می دهند که به آن 

علاقه مند نیستند. 
هرچند با گذر زمان، توجه والدین به علایق فرزندانشان هم 
بیشتر از گذشته شده است، به نوعی که امروز برخی والدین 
حتی نمی توانند به فرزندانشان بگویند، بالای چشمت 
ابروست، و به نوعی خانواده ها به سمت فرزندمحوری 
رفته اند، اما همچنان نگاه عمومی به دروس هنری، هرگز 
برابر با دیگر رشته ها نبوده است. از کودکی که همه والدین 

ترجیح می دادند و می دهند، فرزندانشان دکتر و مهندس 
شوند، اما هرچه کودک بزرگ تر می شود، علاقه اش به این 
رشته ها کمتر می شود. مساله این است که هر کودکی مهارت 
و توانایی ویژه ای دارد، که زمان ما دهه شصتی ها چندان 
توجهی به آن نمی شد و به همین دلیل است که خیلی از ما، 
رشته ای دیگر خواندیم و شغلی متفاوت با آنچه تحصیل کرده 

بودیم، برگزیدیم. 

   هنر را جدی نمی گیریم
که سابقه زیادی   ، کاظمی، یکی از معلمان هنر خانم 
در تدریس دروس هنر و گرافیک دارد، درباره این رشته و 
گفت:  علاقه مندی دانش آموزان به آن، به »آرمان ملی« 
متاسفانه از گذشته یک نگاه منفی به دروس هنری و در کل 
هنرمند، در جامعه وجود داشته و تا حدی دارد. هرچند 
گر یادتان باشد  کمرنگ شده است، اما ا کمی  این نگاه 
همیشه حتی به هنرستان در گذشته نگاه منفی داشتند 
که بچه های تنبل به هنرستان می روند  و مثلا می گفتند 
که دچار برخی آسیب های اجتماعی  و یا دانش آموزانی 
هستند، در هنرستان درس می خوانند. این درحالی است 
که خود من که سابقه تدریس در دبیرستان و هنرستان را 
دارم، کاملا مخالف این مساله هستم. در هنرستان به نوعی 
خلاقیت دانش آموزان بیشتر مورد توجه قرارمی گیرد و فرد با 
همه جنبه ها و توانایی های خود آشنا می شود، به نوعی که 
می تواند بیشتر بر آنها سرمایه گذاری و مهارت آموزی کند. 
این در حالی است که در رشته هایی مانند ریاضیات، گاهی 
دیده می شود که دانش آموز تنها به اجبار والدینش این 
رشته را برگزیده است و هیچ علاقه ای ندارد و با بی انگیزگی هم 
گر خودتان هم دانش آموزی اطرافتان  درس می خواند. اما ا
باشد که به هنر علاقه مند باشد و در هنرستان درس بخواند، 
خواهید دید که با چه تلاش و علاقه ای درس می خواند. اما به 
نوعی نگاهی در جامعه ما وجود دارد که هنر را چندان جدی 
نمی گیرد و متاسفانه این نوع نگاه همیشه به هنرمندان هم 

بوده است. 
یکی از مادران دانش آموزی که دخترش به هنرستان 
می رود، درباره علاقه و انتخاب دخترش به »آرمان ملی« گفت: 
قبل از اینکه این رشته را برگزیند، من و پدرش مخالف بودیم و 
دلمان می خواست ریاضی بخواند. اما بعد از صحبت با چند 

، به این نتیجه رسیدیم که بهتر است بگذاریم مطابق  مشاور
علاقه اش پیش برود. حالا دخترم بسیار تلاش می کند و با 
انگیزه بیشتری دروسش را دنبال می کند. هرچند اطرافیان 
مرتب می گفتند که رشته بهتری را مجبورش کنید انتخاب 
کند، اما دوره این حرف ها گذشته است. حالا حتی یک بچه 
چهارساله هم لباسش را خودش انتخاب می کند و ما چطور 
می توانیم به یک نوجوان بگوییم چه رشته ای را بخواند. اما 
نکته جالب این است که قبل اینکه فرزندم به هنرستان برود، 
همه می گفتند که بچه های هنرستانی درس نمی خوانند، اما 
آنچه من دیدم خلاف این مساله بود و من می بینم که چقدر 
همه بچه ها تلاش می کنند و ساعت های بسیاری حتی در 
خانه، به انجام کارهای مربوط به رشته خود مشغول هستند. 
حتی در تعطیلات نوروز هم از بچه ها خواستند که در کلاس ها 
که در  حاضر شوند. من هنوز متعجبم از این نگاه منفی 
گذشته به هنرستان وجود داشت. البته هنوز هم برخی اقوام و 
آشنایان می گویند که دخترتان با استعداد و درس خوان بود و 
چرا گذاشتید هنر بخواهد؟ من هم می گویم که مهم این است 

که خودش علاقه مند است. 

   دروس هنر در حاشیه
در همین راستا، علی لطیفی، رئیس سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی، پیشتر در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
برخی دروس تخصصی همانند درس هنر به اندازه کافی 
نیروی انسانی متخصص برای تدریس ندارد گفت: این دروس 

معمولا در حاشیه قرار می گیرند. 
وی با بیان اینکه دلیل اصلی این مشکل، کمبود نیروی 
نیرو در  تأمین  بر اصل  انسانی متخصص و تمرکز بیشتر 
مقایسه با ارتقای کیفیت آموزش است افزود: زمانی که کمبود 
نیرو وجود داشته باشد، اولویت ها بیشتر بر روی تامین نیرو 
معطوف می شود و این مسئله باعث می شود کیفیت تدریس 

در برخی دروس تحت تاثیر قرار گیرد. 
رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی با بیان اینکه 
برای حل این چالش ها، نیاز است که سیستم آموزشی کشور 
تمرکز بیشتری بر تربیت نیروی انسانی متخصص در تمامی 
رشته ها داشته باشد ادامه داد: علاوه بر تأمین کمیت نیرو، 
کیفیت تدریس نیز به واسطه برنامه های توانمندسازی، 

انگیزش بخشی و همچنین نظارت و پیگیری ارتقا یابد. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از جدی نگرفتن درس هنر در مدارس

، همیشه در حاشـــیه درس هنـــر

تهران تا 1۴ درجه گرم می شود
اغلب  در  اعلام کرد:  هواشناسی  سازمان 
مناطق کشور به جز استان های سیستان و 
بلوچستان و هرمزگان، بارش باران، گاهی رعد و 
برق، وزش باد شدید و در مناطق کوهستانی و 

سردسیر بارش برف پیش بینی می شود. 
گزارش هواشناسی، بر اساس تحلیل  به 
هواشناسی،  پیشیابی  نقشه های  آخرین 
)یکشنبه( از شدت بارش در نیمه غربی و مرکز 
کشور کاسته شده و در شمال شرق و شرق کشور 
کنده ادامه خواهد داشت.  آسمان  رگبار پرا
تهران نیمه ابری همراه با مه رقیق صبحگاهی 
کنده باران، از بعدازظهر رگبار باران  و بارش پرا
و گاهی وزش باد است. بیشینه دمای پایتخت 
به ۱۴ و کمینه دمای آن به ۱۱ درجه سانتی گراد 

بالای صفر خواهد رسید. 

تعطیلی زود هنگام مدارس 
تخلف است

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش اعلام 
کرد: تعطیلی زود هنگام مدارس تخلف است.  
به گزارش مهر، علی فرهادی سخنگوی وزارت 
آموزش و پرورش گفت: هر روز تعطیلی مدارس 
بیش از هزار میلیارد تومان بار مالی ایجاد 
می کند و عملاً هزینه مالی از بین رفته شده 
است. وی افزود: ما مخالف هرگونه تعطیلی 
مدارس هستیم و تا روزی که به صورت قانونی 
مدارس باز هستند خدمت دانش آموزان حضور 
داریم. سخنگوی وزارت آموزش و پرورش خاطر 
نشان کرد: از خانواده دانش آموزان تقاضا داریم 
که به نظام تعلیم و تربیت کمک کنند تا زمان 
تعلیم و آموزش کم نشود، چرا که با کاهش زمان 

آموزش متضرر اصلی دانش آموزان هستند. 

عابران پیاده اولین قربانیان 
تصادفات نوروز

رئیس دایره تصادفات پلیس راهور تهران 
بزرگ گفت: در بررسی های پلیس مشخص 
 ، از فوتیان تصادفات نوروز ۵۰ درصد  شد 
ایسنا،  گزارش  به  هستند.  پیاده  عابران 
سرهنگ رابعه جوانبخت در توضیح بیشتر 
گفت: در بررسی های انجام شده مشخص 
شد عابران پیاده با ۵۰درصد، بیش ترین سهم 
را در حوادث و تصادفات نوروز داشته اند و 
پس از آن، موتورسیکلت سواران با ۲۸درصد 
و خودروها با ۲۲درصد به ترتیب در رتبه های 

بعدی قرار گرفته اند.

سختی کار پرسنل اورژانس 
سخنگوی سازمان اورژانس کشور با اشاره به 
وضعیت سختی کار پرسنل اورژانس، گفت: دو 
سال است که ما تلاش می کنیم تا ضریب سختی 
کار پرسنل اورژانس افزایش پیدا کند تا هم 
حقوق پرسنل بیشتر شود و هم زودتر بازنشسته 
شوند؛ اما تلاش های ما هنوز به نتیجه نرسیده 
است. بابک یکتاپرست در گفت وگو با ایسنا با 
، ۲۹ هزار نفر  اشاره به اینکه در سراسر کشور
نیروی اورژانس داریم که در آمبولانس های 
کوچک ترین روستاها تا بزرگ ترین شهرها به 
بیماران خدمات درمانی ارائه می دهند، افزود: 
متأسفانه وضعیت معیشتی این پرسنل بسیار 
ضعیف است و با اینکه شغل بسیار پرزحمت 
کی دارند؛ دریافتی حقوق آنها  و حتی خطرنا
تومان است.  ۲۰ میلیون  تا   ۱۴ بین  عددی 
سخنگوی سازمان اورژانس کشور ادامه داد: 
متأسفانه بیشتر پرسنل ها برای بهتر شدن 
وضعیت حقوقی شان، علاوه بر اینکه چندین 
در  می کنند،  فعالیت  هم  پشت سر  شیفت 
بیمارستان ها و درمانگاه ها نیز شیفت دیگری 
کار می کنند و حتی در پلتفرم هایی مثل اسنپ 
هم اضافه کاری می کنند. وی درباره وضعیت 
سختی کار پرسنل اورژانس نیز افزود: ضریب 
سختی کار این گروه شغلی ۱۵۰۰ است که نسبت 
، واقعا کم است. دو  به این کار سخت و زیان آور
که ما تلاش می کنیم این ضریب  سال است 
افزایش پیدا کند تا هم حقوق پرسنل بیشتر 
شود و هم زودتر بازنشسته شوند؛ اما تلاش های 

ما هنوز به نتیجه نرسیده است. 

کارگران درگیر بحران
از  لرستان  کارگر  خانه  دبیراجرایی 
رئیس جمهور خواست به وعده انتخاباتی خود 
در خصوص افزایش دستمزد ۱۴۰۴ بر اساس 
خ تورم عمل کند. حسن موسیوند با اشاره  نر
به وعده مسعود پزشکیان پیرامون افزایش مزد 
خ تورم پیش از انتخاب  کارگران متناسب با نر
ریاست جمهوری، به خبرنگار ایلنا گفت: محقق 
انتخاباتی  »وعده  شائبه  وعده  این  نشدن 
برای جلب آرای مردم« را به وجود می آورد و 
باعث بدبینی کارگران خواهد شد.  موسیوند 
افزود: معیشت کارگران و بازنشستگان به خطر 
افتاده به طوری که قدرت خرید آن ها به طرز 
کی سقوط کرده و این سقوط به اقتصاد  اسفنا
و بازار کسب و کار صدمه شدیدی وارد کرده 
است بنابراین دولت باید تدبیری بیندیشد تا 
علاوه بر مهار تورم، قدرت خرید جامعه کارگری 
و بازنشسته سیر سعودی پیدا کند. موسیوند 
گفت: کارگران صدمه پذیرترین قربانیان شرایط 
نوسانات  که  چرا هستند،  اقتصادی  کنونی 
قیمت ارز و افزایش چندین باره قیمت اجناس 
مصرفی، کارگران را در حالی نگران کرده است که 
این گروه فشار روانی خطر اخراج از کار و عواقب 

بیکاری را نیز متحمل می شوند. 

منظور  به   که  تصادف«  به  »نه  پویش 
کاهش تصادفات جاده ای و ارتقای فرهنگ 
ایمنی راه اندازی شده است تلاش دارد تا 
با جلب توجه مردم و مسئولین، به ویژه در 
زمینه رعایت قوانین رانندگی، جان هزاران 
نفر را از خطر تصادفات جاده ای نجات 

دهد. 
گزارش ایسنا، تصادفات جاده ای،  به 
یکی از بزرگ ترین بحران های اجتماعی و 
بهداشتی در بسیاری از کشورها به شمار 
می روند. در ایران، سالانه هزاران نفر بر اثر 
تصادفات رانندگی جان خود را از دست 
می دهند و صدها هزار نفر دیگر نیز دچار 
صدمات جسمی و روحی می شوند. این 
تا  شده  موجب  نگران کننده،  وضعیت 
و  خطرات  این  کاهش  برای  تلاش هایی 
گاهی بخشی به مردم صورت گیرد. یکی از  آ
این تلاش ها، »پویش نه به تصادف« است. 
تصادف«  به  »نه  پویش  اصلی  هدف 
گاهی عمومی در خصوص  افزایش سطح آ
رفتارهای  به  تشویق  و  تصادفات  علل 
ایمن در جاده هاست. اعضای این پویش 
نه  تصادفات  از  پیشگیری  که  معتقدند 
به  بلکه  رانندگان،  رفتار  اصلاح  به  تنها 
تغییر نگرش و فرهنگ عمومی در خصوص 
اهمیت ایمنی در جاده ها نیاز دارد. این 
کید بر نکات ساده و کاربردی  پویش با تأ
، استفاده از  همچون رعایت سرعت مجاز
کمربند ایمنی، عدم استفاده از تلفن همراه 
گاهی از وضعیت جاده ها،  حین رانندگی و آ
به دنبال کاهش تصادفات و جلوگیری از 

خسارات جانی و مالی است. 

حمایت های  و  پویش  پیشرفت   
مردمی

از زمان آغاز این پویش، حمایت های 
زیادی از سوی مردم و نهادهای مختلف 

از جمله سازمان های دولتی و غیردولتی، 
رسانه ها، و حتی برخی از شخصیت های 
رئیس جمهور  همچون  جامعه  برجسته 
دکتر پزشکیان و وزرای دولت انجام شده 
حرکت  این  به  مردم  از  بسیاری  است. 
پیوسته اند و به گسترش آن کمک کرده اند. 
رسانه ها نیز نقش مهمی در اطلاع رسانی 
و تبلیغ این پویش داشته اند و به صورت 
هشتگ #نه_به_ با  کمپین هایی  مرتب 

تصادف برگزار کرده اند. 
مسئولین دولتی نیز در این زمینه نظرات 
خود را بیان کرده اند. به عنوان مثال، وزیر 
کشور با پیوستن به این پویش اظهار کرد: 
کم خطری هستم و این پویش  »راننده 
حفظ  برای  اول  درجه  در  پیشنهادی، 
 ، سلامتی خود شهروندان، هموطنان عزیز
رانندگان و سرنشینان است. هیچ چیزی 
بالاتر از حفظ جان نیست و همه باید به هم 

در رانندگی کمک کنیم.«

   تغییر فرهنگ رانندگی 
اشاره  با  نیز  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
و  راهنمایی  قوانین  رعایت  اهمیت  به 
رانندگی، از شهروندان خواست با پیوستن 
به »پویش ملی نه به تصادف« نقش موثری 
از  ناشی  آسیب های  و  تلفات  کاهش  در 
حوادث رانندگی داشته باشند. همچنین 
با پیوستن به این پویش ملی ایمنی را به 

جاده ها بازگردانیم. 
در آستانه شروع مسافرت های نوروزی 
اعضای هیات دولت با بیان نقطه نظرات 
، ضمن  خود درباره تبعات رانندگی پر خطر
پیوستن به پویش نه به تصادف، به بیان 
متبوعشان  مجموعه  زیر  که  اقداماتی 
تصادفات  سطح  کاهش  برای  می تواند 
انجام دهد پرداختند. رئیس جمهور نیز در 
خصوص پویش نه به تصادف بیان داشت 

که لازم است پویشی برای تشویق رانندگانی 
که درست رانندگی می کنند ایجاد شود و در 
مقابل جرائم برای رانندگانی که اقدامات 
پرخطری مانند تردد با سرعت غیرمجاز 

دارند، افزایش یابد. 

   آمارهای نگران کننده
طبق گزارش های رسمی، در سال های 
اخیر تصادفات جاده ای در ایران به یکی 
از دغدغه های اصلی تبدیل شده است. 
سازمان  سوی  از  شده  منتشر  آمارهای 
نشان  انتظامی  نیروی  و  قانونی  پزشکی 
می دهد که در هر سال، بیش از ۱۷ هزار نفر 
در تصادفات جاده ای جان خود را از دست 
می دهند و بیش از ۳۰۰ هزار نفر نیز دچار 
آسیب های جسمی می شوند. این آمارها 
نشان دهنده ضرورت اقدامات فوری در 

این زمینه است. 
سردار حسینی رئیس پلیس راهور فراجا 
نیز در این خصوص بیان کرد که عمدتاً سن 
کسانی که در تصادفات جان خودشان را از 
دست می دهند، در سال های مولد بودن 
و فعال بودنشان است. سنینی بین ۲۵ 
الی ۳۸ سال، بیش ترین قربانیان سوانح 
شرایطی  چنین  با  ما  هستند.  ترافیکی 
مواجه هستیم و باید همه تلاش خود را 
صرف بهبود وضعیتی که در آن قرار داریم، 

معطوف کنیم. 
اظهار  حسینی  سردار  دیگر  سوی  از 
از  ۷ درصد  که سالانه نزدیک به  داشت 
تولید ناخالص ملی به دلیل آسیب ها در 
حوزه تصادفات از بی توجهی به این فرایند و 
شرایط در قالب تصادفات و سایر موضوعات 
در کشور ضرر می دهد و آسیب می بیند. 
از  یک  هر  در  نقل  و  حمل  حوزه  در  گر  ا
بخش های این فرایند و شرایط، بی توجهی 
صورت بگیرد، می تواند سالانه ۲۰ هزار نفر 

جان باخته داشته باشد. همان طور که در 
سال ۱۴۰۲، ۲۰ هزار و ۴۵ نفر از هموطنانمان را 

در تصادف رانندگی از دست دادیم. 

   علت های اصلی تصادفات
بر اساس تحقیقات و مطالعات مختلف، 
علل اصلی تصادفات جاده ای در ایران 
، عدم رعایت قوانین  شامل سرعت غیرمجاز
راننده،  خستگی  رانندگی،  و  راهنمایی 
وضعیت نامناسب جاده ها، کیفیت پایین 
و  طولی  فاصله  رعایت  عدم  خودروها، 
همچنین استفاده از تلفن همراه هنگام 
رانندگی است. در این میان، پویش نه به 
تصادف تلاش می کند تا با ترویج فرهنگ 
رانندگی ایمن، این مشکلات را کاهش دهد. 
کارشناسان حوزه حمل  و نقل و ایمنی 
جاده ای بر این باورند که راهکارهای زیادی 
اما  دارد،  وجود  تصادفات  کاهش  برای 
، تغییر رفتار و نگرش مردم  مهم ترین راهکار
نسبت به ایمنی است. یکی از کارشناسان 
گر مردم بدانند  در این زمینه می گوید: ا
که رعایت قوانین جاده ای تنها برای حفظ 
جان خودشان نیست، بلکه به نفع جامعه 
این  نیز هست، در  آنان  و خانواده های 
شاهد  که  بود  امیدوار  می توان  صورت 

کاهش تصادفات باشیم. 
پویش »نه به تصادف« در حال تبدیل به 
یک حرکت اجتماعی بزرگ است که به  طور 
مستمر در تلاش است تا خطرات جاده ای را 
کاهش دهد و به فرهنگ ایمنی در رانندگی 
بپردازد. حمایت های مردمی و همراهی 
مسئولین در کشور نشان می دهد که این 
پویش می تواند در کاهش مرگ و میر ناشی 
از تصادفات جاده ای نقش مهمی ایفا کند. 
امیدواریم که با ادامه این تلاش ها، بتوانیم 
کاهش تصادفات و  گامی بزرگ در جهت 

حفظ جان انسان ها برداریم. 

پویش »نه به تصادف«؛ تلاش ملی برای کاهش تلفات جاده ای


